
Годишен доклад за дейността на Сдружение “Балканка” 

през 2023 г. 

1. Акции по реките 

През 2023г. сдружението продължи с активното взаимодействие с местните общности и 
организирането на акции по реки в специален режим за риболов „хвани и пусни“. 

- Почистване на река Искър под язовир Панчарево – 26.03.2023г. 

Преди 2 години и половина, сдружение Балканка подкрепи обособяването на специална 
зона „хвани и пусни“ под стената на Панчаревското езеро. Направихме следното: 

- Изготвихме мотивирано предложение до институциите; 

- Събрахме подкрепа от голям брой риболовни клубове; 

- Включихме участъка в поне 4 зарибителни акции за периода 2017-2022г. 

- През 2021г. спряхме започналото мащабно „коригиране“ и изсичане на реката, заедно с 
местни граждани от Герман, което щеше напълно да съсипе участъка по река Искър. 

През 2023г. около обособения участък по реката се случи обединение на риболовците в 
София и новосформираното сдружение започна да полага грижи за опазването на 
популациите от риба в участъка „хвани и пусни“. През пролетта беше организирано 
голямо почистване на реката, в което се включиха много хора. От сдружение Балканка 
бяхме партньори на акцията. 

- Зелено училище на река Златна Панега – 27.05.2023г. 

Проведохме едно много успешно зелено училище на река Златна Панега в град Луковит.  

В Зеленото училище се включиха около 60 деца от района на Луковит, като за първи път 
въведохме малко по-различен подход в провеждането: 

- организирането на децата в класове и посещаване на съответните часове на ротационен 
принцип; 

- обучение по разпознаване на рибите чрез рисуване; 

- по-сериозно внимание беше обърнато и на часовете по риболовна техника; 

- обучение за разпознаване и сортиране на отпадъците, значението на рециклирането за 
опазването на околната среда; 

- програмата беше съобразена с възрастта на децата и започна с разгряващи и 
опознавателни игри. 

За провеждането на акцията бяха изработени необходимия брой образователни материали, 
материали за работа, брошури, стикери, тениски и други. 



Безвъзмездно беше предоставен инвентар под формата на шатри, маси и столове за 
провеждане на акцията от кметството във великотърновското село Ново село, както и от 
училището в гр. Луковит. 

- Тиймбилдинг „Балканка и приятели“, Триград – 17-18.06.2023г. 

Второто издание на тийм-билдинга ни събра заедно в горното течение на река Въча, край 
село Триград, защото духът на „балканката“ трябва да се поддържа. 

- „Дай шанс на Балканката“, река Искър, 24.06.2023г. 

Инициативата на Lidl и сдружение Балканка се проведе за десета поредна година. В нея 
взеха участие служители на компанията и техните семейства, сдружение Балканка и местни 
доброволци, които заедно се впуснаха в акция по почистване на бреговете на реката при селата 
Злокучене и Драгушиново. Бяха събрани около два тона отпадъци. . Извърши се и зарибяване с 
нулевогодишни риби, които са добър посланик на идеята, че мястото на рибата е във водата.  

Разбира се, сдружението следва дългогодишната си политика, да не допуска зарибявания 
над град Самоков, където е местообитание на защитения вид Главоч. 

- Образователен детски лагер „С река на сърцето“ край река Росица – 01-03.09.2023г. 

Отново най-мащабното по рода си зелено училище за деца на река, организирано някога в 
България. За трета поредна година и все по-мащабно и все по-добре. Допълнително съчетано с 
3 дневен лагер, в който се включиха близо 200 човека. 

Акцията е изцяло по инициатива на членове на сдружение Балканка като самото 
провеждане е в партньорство и с местна организация Future World.  

По време на фестивала се проведе и второто ни Зелено детско училище за годината. 

Зеленото училище бе изпълнено с разнообразни занимания. Отново беше приложен 
подходът от река Панега и предишните формати на фестивала и децата бяха разделени на 
класове, а те на река Росица бяха: 

- биоразнообразието по река Росица (риби, птици, бозайници и дънни безгръбначни); 

- опознаване на горите; 

- риболов и риболовна техника; 

- разделното събиране на отпадъци и рециклирането им; 

- каякарство 

Всички тези дейности бяха допълнени с разнообразни работилницикато: работа с глина, 
плъстене на вълна, рисуване, риболов, цианотипия, наблюдение на звездите, готвене, концерт 
край лагерния огън, химични представления, орнитологична разходка и други.  



Трудно е да бъдат изброени всичките, но със сигурност оставиха страхотни спомени в 
участниците. 

Като председател на сдружение мога твърдо да заявя, че фестивалът става все по-добър и 
отработен, за което спомагат и множеството привлечени за целта доброволци. Не е лесно да 
превърнеш една дива поляна, където дори питейната вода се доставя от над 20км, в място за 
живеене на стотина човека за 3 дни с цялата организация на храненето, хигиената, дейности и 
други. 

- ЛИДЛ България и Балканка „Заедно за по-чисти реки“, река Тополница, град 
Копривщица – 30.09.2023г. 

Поредната съвместна инициатива с ЛИДЛ България този път ни отведе в град 
Копривщица, където от 2 години подаваме сигнали за редица нарушения по реката. Въпреки, че 
основната мисия на акцията беше почистване от отпадъци коритото на реката, по настояване на 
ЛИДЛ се проведе и „малко“ зелено училище, в което в рамките на час и половина извършихме 
следното: 

- Беседа за биоразнообразието на река Тополница, идентифицирани заплахи и проблеми; 

- Ролята на гората в поддържането на крайречните системи и борбата с наводненията; 

- Орнитологична разходка край коритото на река Тополница; 

- Беседа и игра на тема рециклиране на отпадъците. 

Равносметката от акцията е: близо 70 човека спомогнаха да съберем от реката и заливните 
тераси на реката 2140kg боклук, извозени с два камиона до регламентирано сметище, от които 
220kg са отделени и извозени за рециклиране. 

- Посещение на ВЕЦ по реките Черни Вит и Златна Панега със студенти от ЛТУ-
София 

При посещението бяха засегнати широк кръг аспекти от работата на водноелектрическите 
централи: 

- видове ВЕЦ; 

- икономическо и социално значение; 

- въздействие върху речните и крайречни екосистеми; 

- въздействие върху общностите; 

- анализ на място на 3 изградени прегради 

- оценка възстановяването на река Черни Вит година след злощастното убийство на реката 
и погребаното дъно в резултат на "чистенето" на наноси от задбаражното езеро на ВЕЦ Сироко 

- анализ на наблюдаваното въздействие 



- анализ на изградените рибни проходи 

- изисквания на местната ихтиофауна 

- смекчаващи мерки и възможности за подобряване работата на ВЕЦ 

- премахване на прегради 

Чрез всички проведени акции се продължава с идеята на сдружението да се въвличат 
местни хора. 

Важно е да се отбележи, че се полагат приоритетно грижи за реки в специален режим 
"Хвани и пусни" за речната /балканска/ пъстърва. 

2. Природозащитни дейности 

Подадени бяха множество сигнали до институциите във връзка с установени нарушения; 
проведени бяха институционални срещи; написаха се редица становища и доклади с 
разследвания по различни казуси в следните сфери: 

- мВЕЦ в България (спечелена борба срещу ВЕЦ на Марица и други); 

- замърсяване на реки и водоеми; 

- незаконно копане на баластра, представено като „чистене“ с цел осигуряване на 
проводимост – спечелени дела срещу разкопаване на Марица и Арда; 

- борба с разрастващата се минна дейност в страната и заплахите за отравяне на всякакви 
повърхностни и подземни водни тела; 

- всякакви намерения за сеч на крайбрежна растителност; 

- борба с инсинератор край село Върбовка; 

- подпомагане на местни общности в борбата им срещу изграждане на кариери в близост 
до населените места; 

- множество сигнали срещу незаконни сметища; 

- активно участие в емблематични случаи по отравяне на реки през година – река 
Девинска, река Ботуня, река Черна и други; 

- множество разпити и даване на показания в прокуратурата; 

- обявяване на нови защитени територии – внесено предложение за защитена местност по 
река Марица и река Бяла, съвместно със сдружение ГЕО; 

- подадени становища във връзка със заповедите за обявяване на 17 защитени зони от 
мрежата Натура 2000 край реки; 

- изготвяне на предложение за ЗИД на ЗВ, ЗБР, ЗУТ и други. 

- борба с проекта Fast Danube 



- борба със законопроекта за перки в Черно море 

- борба срещу мината в община Ардино и взаимодействие с РИОСВ-Смолян 

- активно мероприятие срещу утвърждаването на безобразни ПУРН за новия планов 
период, срещу които са заведени и дела 

- други  

3. Съдебни дела 

Те са последното стъпало в борбата срещу престъпленията, като огромна заслуга за това 
имат нашите членове Димитър Куманов и адвокат Любомир Костадинов. През 2023г. са 
заведени повече от 10 дела, а още толкова от предишни години бяха приключени. Успехът е 
променлив, но всяко спечелено дело е ценно. 

4. Популяризиране на дейностите 

- Дейностите на Сдружението не останаха незабелязани, като специални репортажи за 
установените нарушения бяха излъчени по всички национални телевизии, БНР и други медии.  

- Организирахме прожекция на филма „Dambusters: The start of riverlution“ на 16.02.2023г. 
в град Велико Търново, след която последва около 2 часа дискусия  

- Организирахме прожекция на филма „Dambusters: The start of riverlution“ на 16.03.2023г. 
в град Пловдив, след която последва дискусия по темата с местната общност 

- Организирахме 1 протест срещу провала на МОСВ в управлението на водите – 
28.04.2023г. 

- много усилия в развитието на комуникационните канали на сдружението – развитие на 
youtube канала – организиране на видеата в отделни плейлист категории по теми; анализ на 
публикации във фейсбук и промяна в начина на качване на публикации; развитие на интернет 
сайта като източник на информация – публикувани са 87броя публикации в сайта и 361 броя 
публикации във фейсбук, като са похарчени около 200лв за спонсорирани публикации във 
фейсбук. 

- усилия към утвърждаване облика на сдружението като риболовна организация. 

- написани са 35 броя свидетелства за дарение към 34 физически и едно юридическо лице 

- създаден е акаунт на сдружението в платформата Benevity. 

- в началото на годината беше създаден документален подкаст за язовир Малко Шарково 

- организиране и провеждане на редовни месечни срещи за членовете, с теми засягащи 
работата на сдружението, презентации и други 

5. Проект Salmo macedonicus 

Може би едно от най-значимите събития се случи през 2023г. Благодарение на 
съвместните усилия на Виктор и Мишо, както и Пенчо по техническата част, с подкрепата на 



ЛИДЛ България, стартира уникален пилотен проект, който цели работа с местния вид пъстърва 
Salmo macedonicus. Обхваща водосборите на Струма, Места и Марица. 

Дейностите по проекта стартираха още началото на лятото, като след проведена анкета 
сред членовете, започнаха теренните проучвания на ихтиолозите, които посетиха реки във 
водосбора на реките Тунджа, Марица,Струма и Места. Набелязани са потенциални донорни и 
акцепторни речни участъци. Проведени са хидробиологични проучвания в 32 речни участъка.  
През октомври, ноември и декември са направени опити за набавянето на хайвер от 8 донорни 
реки. Три от опитите бяха успешни, като общия брой на набавените хайверни зърна е около 
2000.След оплождане на място, оплоденият хайвер е транспортиран за отглеждане и инкубация 
в рибовъдното стопанство „Тошков чарк“. Началото на годината започна и тяхното излюпване, 
та нашите личинки от вида Salmo macedonicus са вече факт. Взети генетични проби, които 
предстои да бъдат изследвани. Тестват се кутийки за инкубация в естествени условия.  

6. Международна дейност 

- Обучeние за премахване на прегради по реките, Рен, Франция – 27-30 юни 2023г. 

Между 27 и 30 юни 2023 г. Сдружение “Балканка“ взе участие в обучение за премахване 
на бентови съоръжения в град Рен, Франция. 

Семинарът е инициатива на движението Dam Removal Europe. 

Целта на семинара бе да запознае участниците от 14 държави с философията за 
премахване на миграционни бариери от европейските реки и да се обмени опит. Участниците 
научиха за добрите практики на други държави и как да се справят с някои от 
предизвикателствата при премахването на напречните прегради по реките. Водещи експерти от 
Европа и Америка споделиха своя богат опит с участниците. 

Нашият представител, Хелена Худжек, изнесе презентация за част от проблемите, с които 
се сблъскваме в България. Хелена е хидробиолог, докторант в Института по сладководна 
екология в Берлин. Хелена е от Хърватия, но от няколко години избра да живее в България, 
като взема дейно участие в инициативи свързани с опазване на реките на сдружение Балканка и 
повишаване на екологичното образование на местните жители. 

7. В края на 2023 г. стартира пилотен проект за премахване на бариери във 
водосбора на р. Янтра, финансиран от Open Rivers Programme. Сдружението е партньор, като 
водеща организация е СДП „Балкани“. Продължителността е 1 година, като се предвижда: 

- инвентаризация на всички миграционни бариери в басейна на р. Янтра; 

- приоритизация на бариерите по отношение критерии, съчетаващи екологични ползи и 
постижимост от правна, техническа и икономическа гледна точка; 

- правен анализ на процедурите и възможностите за премахване на бариери; 

- хидробиологични проучвания на 10 съоръжения; 

- идейни проекти за премахване и ориентировъчни ценови разчети за 3 съоръжения; 

- работа със заинтересовани страни и комуникация. 



Целта е при успешно изпълнение на дейностите, през следващата година да се започнат 
административни процедури за премахването на конкретни бариери.  

8. Отличия 

Сдружението Балканка получи номинации в няколко категории в дългогодишната 
кампания на Българска фондация „Биоразнообразие“ – Годишни награди за биоразнообразие. 
Едната от номинациите беше за утвърждаването през годините на режимът хвани и пусни, а 
другата – за активист за природата на нашия дългогодишен член и ихтиолог Пенчо Пандъков, 
който с активната си гражданска позиция, спечели специалната Първа награда на журито за 
цялостен принос към опазването на биоразнообразието.  

Припомням, че през годините номинирани и призьори в наградите са били и Иван 
Пандъков, Димитър Куманов, Любомир Костадинов, като през 2017г. Сдружение Балканка 
спечели първа награда за кампании за защита на природата. 

 

 

28.01.2024г., 
гр.София        Изготвил: инж. Иван Пандъков 
        /Председател на Сдружение Балканка/ 

       


